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صعود ۷ هفته ای قیمت نفت متوقف شد
قیمت نفت در معاملات روز جمعه اندکی افزایش یافت اما به نظر می رسد 
تحت تاثیر نگرانیها نســبت به کندی رشد اقتصادی چین و احتمال افزایش 
بیشــتر نرخ بهره در آمریکا، روند صعودی ۷ هفته ای خود را متوقف خواهد 
کرد.به گزارش ایســنا، بهای معاملات نفت برنت با هشت سنت معادل ۰.۱ 
درصد افزایش، به ۸۴ دلار و ۱۲ ســنت در هر بشــکه رسید. بهای معاملات 
وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا با ۲۲ سنت معادل ۰.۳ درصد افزایش، به 

۸۰ دلار و ۶۱ سنت در هر بشکه رسید.
روند صعودی ۷ هفته ای هر دو شــاخص، طولانی ترین روند افزایشی بوده 
که در سال میلادی جاری تجربه کرده اند. بهای معاملات نفت برنت در هفت 
هفته منتهی به ۱۱ اوت، حدود ۱۸ درصد و شاخص نفت آمریکا، بیش از ۲۰ 
درصد افزایش پیدا کرد اما هر دو شــاخص هفته جاری، بخشی از این رشد 
را از دســت دادند و از ابتدای هفته جاری تاکنون، بیش از سه درصد کاهش 
نشــان می دهند. تمرکز بانک مرکزی آمریکا روی مهار تورم در بحبوحه آمار 
اقتصادی قویتر از حد مطلوب، مانع رشد قیمت نفت شده است. آمار روز پنج 
شنبه وزارت کار آمریکا نشان داد تعداد آمریکایی های متقاضی دریافت بیمه 
بیکاری در هفته گذشــته، کاهش پیدا کرده و این آمار به منزله آن است که 
فدرال رزرو می تواند به تحکیم سیاست پولی برای مدت طولانی تر ادامه دهد. 
پیش از آن هم آمار اقتصادی مثبت مشابه نظیر خرده فروشی، نشان داد که 
بانک مرکزی آمریکا ممکن اســت برای مدت طولانی تر، به افزایش نرخهای 
بهره ادامه دهد.عامل منفی دیگر برای قیمت نفت، آمار اقتصادی اخیر چین 
بود که ضعیف شــدن روند احیای اقتصادی از سه ماهه دوم را بارز کرد. آمار 
خرده فروشــی، تولید صنعتی و ســرمایه گذاری این کشور، ضعیف تر از حد 
مطلوب بود و نگرانی ها نسبت به احتمال کندی شدیدتر و طولانی تری رشد 

اقتصاد این کشور را تشدید کرد. 
آمارهای اقتصادی ژوییه باعث شــد برخی از اقتصاددانان این احتمال را 
مطرح کنند که چین بدون اجرای تدابیر محرک مالی بیشــتر، ممکن است 
نتواند به هدف رشد اقتصادی پنج درصدی دست پیدا کند.بر اساس گزارش 
رویترز، بــا این حال، تحلیلگران می گویند محدودتر شــدن عرضه به دلیل 
محدودیت عرضه اوپک پلاس و افزایش تقاضا به دلیل ســفرهای تابستانی و 
فعالیت صنعتی بهبود یافته در آمریکا، از قیمت نفت پشتیبانی کرده و ممکن 

است به رشد آن در روزهای آتی منجر شود.

سقوط صادرات نفت عربستان
 به پایین ترین رکورد ۲۱ ماهه

صادرات نفت عربســتان ســعودی در ماه ژوئن، به دنبــال افزایش علاقه 
خریداران بزرگ آســیایی به نفت ارزان تر روســیه، برای سومین ماه متوالی 
کاهش پیدا کرده و به پایین ترین میزان از ســپتامبر ســال ۲۰۲۱ رسید.به 
گزارش ایســنا، آمار سازمان ابتکار داده مشــترک )JODI(  نشان داد که 
صادرات نفت عربستان سعودی در ژوئن، به ۶.۸ میلیون بشکه در روز رسید 
که در مقایســه با صادرات ۶.۹۳ میلیون بشــکه در روز ماه مه، حدود ۱.۸ 

درصد کاهش داشت.
آمارهای صادرات ماهانه از ســوی ریاض و ســایر اعضای گروه اوپک به 
ســازمان JODI ارائه می شوند و در وب ســایت این سازمان، قرار می گیرد.
تولید نفت عربستان در ژوئن نسبت به ماه پیش، تغییر چندانی نداشت و به 
۹.۹۶ میلیون بشکه در روز رسید و ذخایر این کشور در همین مدت، با ۱.۴۵ 
میلیون بشــکه افزایش، به ۱۴۹.۶۹ میلیون بشــکه بالغ شد. پالایشگاه های 
داخلی در ژوئن، ۲.۵۶ میلیون بشکه در روز نفت پالایش کردند که ۲۸ هزار 
بشکه در روز در مقایســه با ماه مه کاهش داشت. مصرف مستقیم نفت هم 
با ۶۵ هزار بشــکه در روز افزایش، به ۵۴۳ هزار بشکه در روز رسید.صادرات 
فرآورده های نفتی عربســتان سعودی در ژوئن، ۲۶ هزار بشکه در روز نسبت 
به ماه پیش از آن کاهش پیدا کرد و به ۱.۳۵ میلیون بشکه در روز در ژوئن 
رســید.آمار رصد نفتکش ها در ماه گذشته نشان داد که واردات نفت هند از 
روسیه، در ژوئن به رکورد بالایی رسید. طبق آمار دولتی، واردات نفت چین 
از روسیه هم در ژوئن، به رکورد بالایی رسید و پالایشگاه های چینی با وجود 
کاهش اختلاف قیمت نفت روسیه با شاخص قیمت بازار جهانی، همچنان به 

خرید نفت اسپوی روسیه ادامه دادند.
بر اســاس گزارش رویترز، عربستان سعودی ماه میلادی جاری اعلام کرد 
که کاهش داوطلبانه تولید نفت خود به میزان یک میلیون بشــکه در روز را 
برای سومین ماه متوالی تمدید خواهد کرد و در سپتامبر ادامه می دهد. این 
کشــور اعلام کرد که این کاهش ممکن اســت دوباره تمدید شود و سپس، 

قیمت فروش عمده گریدهای نفتی خود به آسیا در سپتامبر افزایش داد.

آخرین وضعیت بازار رمزارزها در جهان
حتــی اگر پرونده  صندوق هــای قابل معامله در بــورس بیت کوین مورد 
پذیرش قرار نگیرد، برخی تحلیلگران حوزه رمزارزها پیش بینی می کنند که 
رویداد هاوینگ )نصف شــدن( بیت کوین همچنان قیمت این سکه را افزایش 
خواهــد داد اما این افزایش ۶ رقمی نخواهد بود. به گزارش ایســنا به نقل از 
کوین، به گفته مرکز تحقیقات ســرمایه گذاری فاندراســت، زمانی که حجم 
فعلی صندوق های قابل معامله در بــورس بیت کوین )ETF( ایالات متحده 
تایید شــود، بیت کوین تا پایان ســال ۲۰۲۴ از ۱۵۰ هزار دلار فراتر خواهد 
رفت.تام لی، شریک و سرپرســت مرکز تحقیقات فاندراست پیش بینی کرد 
که مجموعــه ای از برنامه های کاربردی موفــق صندوق های قابل معامله در 
بورس بیت کوین، پویایی عرضه و تقاضای بیت کوین را به سمت افزایش قابل 
توجه قیمت ســوق می دهد.وقتی از لی پرسیده شد که قیمت بیت کوین تا 
پایان سال آینده چقدر خواهد بود، وی اظهار کرد که اگر بیت کوین نقطه ای 
)ETF( تایید شــود، فکر می کنم تقاضا بیشــتر از عرضه روزانه بیت کوین 
خواهد بود، بنابراین قیمت به بیش از ۱۵۰هزار دلار می رســد حتی می تواند 
حدود ۱۸۰هزار دلار شود.لی تصریح کرد: زمانی که صندوق های قابل معامله 
در بورس بیت کوین مورد تایید ایالات متحده قرار گیرند، ممکن است چنین 
موردی ایجاد شــود زیرا در حال حاضــر صندوق های قابل معامله در بورس 
بیت کوین نقطه ای در اروپا فعال هســتند.به گفته اریک بالچوناس، تحلیلگر 
ارشد صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین از بلومبرگ، ایالات متحده 
در حال حاضر ۹۷.۷ درصد از حجم معاملات جهانی صندوق های قابل معامله 
در بورس های مرتبط با رمزنگاری را تشــکیل می دهد. وی می گوید که پس 
از تایید صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین، این میزان می تواند به 
۹۹.۵ درصد برســد.با این حال، حتی اگر درخواست های نقدی صندوق های 
قابل معاملــه در بورس مورد پذیرش قرار نگیرنــد، لی همچنان پیش بینی 
می کند که از رویداد هاوینگ بیت کوین که انتظار می رود در آوریل ۲۰۲۴ رخ 

دهد، افزایش قیمت قابل توجهی حاصل می شود.
به تازگــی اریک بالچونــاس و جیمز ســیفارت، تحلیلگــران بلومبرگ 
صندوق هــای قابل معامله در بورس تخمین زدند که ۶۵ درصد احتمال دارد 
که این صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین توســط رگولاتور اوراق 
بهادار تایید شوند که نسبت به قبل از برنامه بلاک راک افزایش قابل توجهی 

داشته است.
برخــی دیگر گفته اند کــه قیمت ۱۰۰ هــزار دلاری بیت کوین می تواند 
خیلی زودتر از آنچه انتظار می رفت به دســت بیایــد، آدام بک، مدیرعامل 
بلاک اســتریم اخیرا پیش بینی کرده اســت که بیت کویــن یک ماه قبل از 
رویداد هاوینگ به نقطه عطف قیمت جدید خواهد رســید.با این حال، همه 
موافق افزایش ارزش بیت کوین نیســتند به عنوان مثال، جسی مایر، یکی از 
بنیان گذاران شرکت ســرمایه گذاری بیت کوین Onramp، در ۱۵ آگوست 
اظهــار کرد که بــازار تنها ۱۲ تا ۱۸ ماه پس از هاوینــگ، در واقعیت، تغییر 

قیمت را شاهد خواهد بود.
وی گفت: بیت کوین تا قبل از هاوینگ بعدی به ۱۰۰ هزار دلار نمی رسد.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتــال در حال حاضر ۱.۱۴ تریلیون 
دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز قبل  ۲.۰۴ درصد کمتر شده 
اســت. در حال حاضر ۴۹.۰۱ درصد کل بازار ارزهــای دیجیتال در اختیار 

بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۰۲ درصد کاهش داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ســاعت گذشــته ۳۶.۸۲ میلیارد 
دلار اســت که ۱۹.۵۸ درصد افزایش داشته اســت. حجم کل در امور مالی 
غیر متمرکز در حال حاضر ۲.۶۷ میلیارد دلار اســت که ۷.۲۴ درصد از کل 
حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام ســکه های پایدار 
اکنون ۳۴.۱ میلیارد دلار است که ۹۲.۶۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 

ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

بازار انرژی

ارز دیجیتال 

نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک گفت: 
ا باید شرایطی را فراهم کنیم که تولید مسکن 
افزایش یابــد، اما سلســله تصمیماتی که در 
گذشته وجود داشــته، انگیزه تولیدکنندگان 
بخــش ســاختمان را از بین برده اســت.این 
روزها حکایت هایی از خروج ســرمایه گذاران و 
انبوه سازان از تولید مســکن به شغل دیگری 
شــنیده می شــود و یا این کــه صحبت های 
درگوشــی، حکایــت از مهاجرت ســازندگان 
مســکن و خروج ســرمایه گذاران از کشــور 
اســت. چندی پیش ایرج رهبر، رئیس انجمن 
انبوه سازان نســبت به این موضوع هشدار داد 
که مهاجرت سرمایه گذاران مسکن مخصوصا به 
کشور ترکیه در یکی دو سال اخیر شروع شده 
اســت. وی، دلیل اصلی مهاجرت ســازندگان 
ایرانــی را تنگنای اقتصادی و عدم رســیدگی 
به تعهدات و قراردادهایی دانســت که با آن ها 
بســته می شــود.داود بیگی نژاد، نایب رئیس 
اتحادیه مشــاوران املاک نیــز چندی پیش، 
خبر از افزایش مهاجرت ســازندگان مســکن 
به ترکیه داد. او هم دلیل مهاجرت سازندگان 
را نامناسب بودن شرایط آنها در کشور عنوان 
کرد و گفت: در کشــورمان شــرایطی ایجاد 
شــده که ســازنده به هدف مالی خود دست 
پیدا نمی کند.بیگی نــژاد در همین رابطه، در 
کافه خبر خبرگــزاری خبرآنلاین توضیح داد: 
هزینه تولید مسکن به حدی سنگین شده که 
دیگر تولید مســکن از توان افــراد یا چند نفر 
خارج شده است. به اعتقاد او، ما باید شرایطی 
را فراهم کنیم که تولید مســکن افزایش یابد، 
اما سلســله تصمیماتی که در گذشــته وجود 
داشته، انگیزه تولیدکنندگان بخش ساختمان 
را از بین برده است. آنچه در ادامه می خوانید، 
مشروح کافه خبر خبرگزاری خبرآنلاین با داود 

بیگی نژاد است.
از  حاکی  میدانی  روایت هــای  برخی 
آن است که سازندگان در حال خروج از 
بازار مسکن هستند. شما هم یک چنین 
موضوعی را قبول دارید؟ آیا سازندگان در 
به بخش های دیگر شغلی  مهاجرت  حال 

هستند؟
در رابطه با این که ســازندگان از این شغل 
خارج شــده اند، باید بگویم که در چند ســال 
اخیر این موضوع شدت بیشــتری پیدا کرده 
است. در واقع کسانی که قبلا وارد بحث تولید 
مسکن شــده بودند، امروز نیستند. چند عامل 
در این موضوع دخیل بوده که ســازندگان از 
تولید مســکن خارج شده اند. شاید اصلی ترین 
موضوع این باشد که هزینه های تولید مسکن 
ســنگین شده اســت و دیگر، تولید مسکن از 
توان افراد یا چند نفر خارج شده است. در حال 
حاضر هزینه ها با چند سال قبل خیلی متفاوت 

شده است.
 شــما دقت کنید، نهایت این هزینه ها در 
قیمت تمام شــده تاثیر دارد.امــا این که چرا 
افراد در حالی که یک ساختمان گران ساخته 
می شــود، در بخش ساخت وساز مسکن باقی 
نمی ماننــد، بایــد گفت به همان نســبت که 
هزینه تولید مسکن افزایش پیدا می کند، وزن 
قیمتی هم سنگین تر می شود. در این شرایط، 
به همان نســبت خواهان و درخواست کننده 
و مراجعه کننــده برای خرید مســکن کمتر 
می شود. یعنی خواب سرمایه برای تولیدکننده 
افزایش پیدا می کند.حالا مــا صرفا در جهت 
تولید صحبت کردیم، اما شما می دانید که اگر 

برای یک ساختمانی بخواهیم شرایط تولید را 
فراهم کنیم، مدت زمان طولانی ای می بایست 
در شــهرداری برای گرفتن پروانه ساختمانی 
طی کنیم. این مدت زمانی که طول می کشد 
تا ســرمایه گذار به عنوان ســازنده وارد بحث 
تولید شــود و بتواند در نهایت سرمایه و سود 
خود را اســتخراج کند، طولانی شــده است. 
چند سالی هم هســت که هیچ مشوق بانکی 
تاثیرگذاری نداریم تا کسی که می خواهد یک 
واحد آپارتمانی را بخرد، بتواند از تســهیلات 
بانکی اســتفاده کند. از ســوی دیگر، بعضا در 
برخــی مناطق و در یک مقطــع زمانی، وام ها 
بی تاثیر شــده است. یعنی چه وام را بگیرید و 
چه نگیرید، تاثیری نــدارد، چراکه دردی را از 

شما دوا نمی کند.
یک نکته ای که وجود دارد، این است 
که مهاجرت ســازندگان در حالی اتفاق 
می افتد که کشــورهایی چــون عراق، 
ترکیه و کشورهای اطراف ایران، خواهان 
ســازندگان ایرانی هستند و مهاجرت به 
کشورهای اطراف هم اتفاق می افتد. شما 
این موضوع مشاهده  درباره  شــواهدی 

کرده اید؟
متاســفانه جامعه آماری ما بســیار ضعیف 
است. یعنی ما الان نمی دانیم چه تعداد سازنده 
در چند ســال قبل داشــتیم و چه تعداد الان 
نداریــم. وقتی این اطلاعات را نداریم، بنابراین 
امروز نمی توانیم با قطعیت صحبت کنیم. فقط 
آنچه که ما می توانیم عنوان کنیم، مشــاهدات 
بصری اســت. ما می دیدیم که فلان فرد، خانه 
می ساخته و امروز نمی ســازد. یا این که برای 
مثــال، ۵۰ نفر را قبلا در حوزه ساخت وســاز 
می شــناختم که از این تعــداد، ۲۰ نفر دیگر 

ساختمان نمی سازند. 
اما این که ما یک مجموعه اطلاعات رسمی را 
داشته باشیم که نسبت به سال قبل چه تعداد 
ســازنده از صنعت ســاختمان خارج شده اند، 
نداریم.اما ما باید بدانیم که اگر شــرایط برای 

تسهیل تولید و بازگشت سرمایه برای کسانی 
که در هر صنعتی فعالیت می کند، ایجاد نشود، 
از آن حوزه خارج می شوند. قطع به یقین یک 
تاجر و صنعتگر به دنبال ســود هستند و اگر 
سود در این منطقه جغرافیایی به دست نیاید، 
بنابراین منطقه جغرافیایی اش را تغییر می دهد.
واقعــا چه اتفاقی افتاده که مســکن 
تهران  در  نیست،  وارداتی  که  کالایی  که 

گران تر از کشورهای دیگر شده است؟
متاســفانه باید این حــرف را تایید کنیم. 
این اتفاق، دامن کشــورهایی که دچار بیماری 
هلندی هستند را همیشه گرفته است. زمانی 
که ما درآمدهای نفتی و دلاری داشــتیم، هر 
آنچــه که نیازمان بــود را وارد کردیم؛ فارغ از 
این کــه به یک موضوع خیلــی مهم که تولید 
مســکن بود، توجه نکردیم. امروز که صحبت 
می کنیم، ثمره برنامه هایی را شاهد هستیم که 
در ســال های قبل اتفاق افتاده است. فردا هم 
اگر با هم صحبت کنیم، ثمره برنامه ریزی امروز 
را می بینیم، چون تولید مســکن زمان بر است 
و یک باره ظــرف یکی دو ماه نمی توانیم تولید 
داشته باشیم. این در شرایطی است که با وجود 
ادعایــی که در رابطه با صنعتی ســازی بخش 
ســاختمان داریم، هنوز که هنوز اســت، آجر 
پای ساختمان ها می بینیم و یا دیوارها گچ اندود 
می شود. بر این اساس، خیلی نمی توانیم بگوییم 
سرعت تولید ساختمان را نسبت به سال های 
قبل کاهش دادیم.ما باید شــرایطی را فراهم 
کنیم که تولید مســکن افزایــش یابد. این که 
می گویید چه اتفاقی افتاده، مربوط به سلسله 
تصمیماتی اســت که در گذشته وجود داشته 
که انگیزه تولیدکنندگان بخش ساختمان را از 

بین برده است.
در حال حاضر گزارش هایی از ماجرای 
فروش دلاری مسکن در برخی از مناطق 
تهران شنیده می شود. آیا این موضوع در 
حال رخ دادن است و این که دلار به عنوان 
پول نقل و انتقال برای مسکن تبدیل شده 

است؟
ما اصــلا بحثی به عنوان خریــد دلاری و 
باشیم.  قیمت های دلاری نمی توانیم داشــته 
در قراردادهایــی که به مشــاوران املاک داده 
شــده، فقط وجه رایج کشور که ریال است را 
می تــوان ثبت کرد. پس امــکان این که ما در 
قراردادهــا بخواهیم وجهی خارج از ریال ثبت 
کنیــم، وجود ندارد.اما به دلیل نوســاناتی که 
اخیرا در موضوع دلار شاهد بودیم، یک عده از 
کارشناسان، قیمت دلاری برای مسکن تعیین 
کردند. یعنی گفتند در فلان سال، قیمت یک 
مترمربــع در یک منطقه برای مثال ۱۰۰ دلار 
بوده اســت. حــالا ۱۰۰ دلار آن زمان چقدر 
بوده و امروز چقدر شده است. در این شرایط، 
متاسفانه به اشتباه این برداشت می شود و فکر 
می کنند مشــاور املاک می تواند ثبت دلاری 
داشــته باشد؛ در صورتی که اصلا قراردادهایی 
که در سامانه کدرهگیری ثبت می شود، فقط 
وجه رایج کشور که همان ریال است را می توان 

ثبت کرد.
البته ما گزارش هایی در رابطه با اجاره 

دلاری مسکن داشته ایم.
امــکان دارد توافقی خــارج از توافقی که 
در مشــاوران املاک ثبت می شود، بین مالک 
و مســتاجر صورت بگیرد، ولی این موضوع را 
نمی توانیــم به کل مالکان تســری دهیم. این 
توافق بین مالک و مســتاجر اســت. مشاوران 
املاک فقط توافقات ریالــی افراد را می توانند 
ثبت کنند؛ چراکــه با توجه به ماده ۱۸ قانون 
جهــش تولید، افــرادی که بــه دفاتر املاک 
مراجعه می کنند، موظف هستند کدرهگیری 
قرارداد خود را از سامانه تهیه کنند. مبلغی که 
در این سامانه اســت، توسط مشاوران املاک 
قابل تغییر نیســت که برای مثال، ریال را به 

دلار تبدیل کند.
در  ملک  خرید  دیگــر،  موضوع  یک 
خارج از کشــور اســت. در عین حال، 
آگهی هایی مثل خریــد ملک با ازمیر یا 

استانبول در فضای مجازی دیده می شود. 
یک چنین مواردی قانونی است؟

اولا کــه ایــن کار از ابتــدا می تواند غلط 
باشــد. مردم بدانند که ورود و خروج شــان به 
کشــورهای دیگر، تابع شرایط و قواعد و البته 
روابط بین دولت هاست. اگر ما می گوییم بازار 
مســکن و ملک می تواند بازار مطئمنی برای 
سرمایه گذاری باشــد، فقط در رابطه با کشور 
خودمان می گوییم، چــون ورود و خروج افراد 
به کشــورهای دیگر، تابع روابط دولت هاست.

این که مشاوران به این موضوع ورود کرده اند یا 
خیر، باید بگویم که محدوده فعالیت مشاوران 
املاک دارای پروانه کســب، داخل جغرافیای 
ایران است و خارج از کشور اگر اتفاقی بیفتد، 
مرجعی نداریم کــه اتفاقاتی کــه می افتد را 

تضمین کند و یا پاسخ گو باشد. 
مشــاوران املاک دارای پروانــه این کار را 
نمی کنند، اما متاســفانه دفاتری برای این کار 
ایجاد شــده است، اما این افراد تابع از اتحادیه 
مشاوران املاک تهران نیستد.هر نوع مشوقی 
که باعــث افزایش تــوان خرید افراد شــود، 
می تواند تاثیرگذار باشــد، ولی صرفا ما عددی 
را تعیین کنیــم به عنوان این که مردم بتوانند 
از آن استفاده کنند، خیلی نمی تواند تاثیر قابل 
قبولی داشته باشد. البته تاثیر مثبت دارد، ولی 
تاثیر قابل قبول نمی تواند داشــته باشد، زیرا 
بازپرداخت وام باید مورد بررســی قرار گیرد.

ما باید بدانیم ســطح درآمد افراد چقدر است. 
حــالا با این فرض که زن و شــوهر کار کنند، 
خانواده ها یک درآمــدی در ماه دارند. ما باید 
ببینیم قســط ایــن وام چقدر اســت و آیا در 
توان خانوار، بازپرداخت اقســاط وجود دارد. ما 
باید ۹۶۰ میلیون تومان در ارزان ترین منقطه 

شهری چه متراژی را پوشش می دهد.
 ۹۶۰ میلیــون تومان در نــگاه اولیه عدد 
بزرگی اســت، ولی باید ببینیم که این وام چه 
مقدار از نیاز مالی یک خانوار را در تامین متراژ 

خانه پوشش می دهد.

گروه اقتصادی- حسین قبادیان: بنزین 
و اخبار حــول و حــوش آن در روزهای اخیر 
در صدر اخبار رســانه ها بوده اند و موضوعاتی 
همچون احتمال گران شدن بنزین، اوج مصرف 
بنزین در فصل تابستان، خرابی برخی نازل ها و 
کارتخوان های موجود در جایگاههای سوخت از 
سویی و برخی بی تدبیری های مسئولین دولتی 
و اتخاذ سیاست ها در زمان پیک مصرف بنزین 
ازســویی دیگر چند روی است که جایگاه های 
سوخت کشــور را با یورش خودروهای با باک 

خالی برای سوختگیری مواجه کرده است.
به گزارش مردم سالاری، در پی بوجود آمدن 
چنین شرایط ملتهبی در جایگاه های سوخت 
کشور مقامات دولتی بیش از هر زمانی دیگری 
درباره  برنامه های آتی خود در خصوص بنزین 

اطلاع رسانی می کنند.
 این اطلاع رسانی البته با اولویت تکذیب خبر 
در دســتور کار دارد. طی روزهای اخیر نه تنها 

وزیر نفت، که حتی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
و معاون اول رئیس جمهوری هر سه نسبت به 
تکذیب اخباری که دلالت بر افزایش نرخ بنزین 
داشت، اقدام کردند اما بساط شایعات همچنان 
داغ است و این داغی واکنش آنی مردم نسبت 

به خبرها را در پی دارد.
بر اساس این گزارش، روز پنجشنبه گذشته 
معاون اول رئیس جمهوری نســبت به بازدید 
ســرزده از برخی جایگاهای پمپ بنزین اقدام 

کرد. 
جایگاه هایــی که بــا صف هــای طویل و 
غیرعادی در روزهای اخیر روبرو بوده و تعیین 
سقف ســوختگیری سبب شــده است تعداد 
دفعــات مراجعه به انها از ســوی شــهروندان 
افزایش یابد وی البته از برداشــته شدن سقف 
ســوختگیری در ۱۵ جایگاه در تهران خبر داد 
و برخی اخبار رســیده حاکی از ان است که در 
جایگاه های بین شــهری ینــز در برخی موارد 

اکان ســوختیگری بدون رعایت سقف اعلامی 
 امکان پذیر است.

حــالا وزیــر نفــت در حالی که شــرایط 
سوختگیری در چهار هزار و چهارصد جایگاه را 
عادی توصیف کرده از آماده باش ۱۰۰ درصدی 
برای تأمین و توزیع پایدار ســوخت خبر داده 
اســت.جواد اوجی، وزیر نفت با اشاره به اینکه 
امسال تاکنون ۱۷ میلیارد لیتر بنزین در کشور 
توزیع شده است، افزود: پارسال میانگین مصرف 
بنزین در کشور ۱۰۳ میلیون لیتر در روز بوده 
اســت اما با افزایش تردد در کشور به میانگین 

روزانه ۱۱۹ تا ۱۲۰ میلیون لیتر رسیدیم.
وی با اشاره به اینکه مصرف بنزین در کشور 
۱۳ درصد افزایش داشته است، ادامه داد: برای 
کاهش ترافیک در جایگاه های عرضه سوخت، 
محدودیت کارت های هوشــمند ســوخت را 
کاهــش دادیم.وی بــا تأکید بــر اینکه برای 
نخســتین بار در کشور ۵ میلیارد لیتر سوخت 
مایع در نیروگاه ها ذخیره شده است،افزود: این 
ذخیره سازی شامل ۳ میلیارد لیتر گازوئیل و ۲ 

میلیارد لیتر نفت کوره می شود.
اوجــی با بیان اینکه بحــث افزایش قیمت 
بنزین در دســتور کار دولت و مجلس نیست، 
گفت: امســال تاکنون نسبت به پارسال ۶ تا ۷ 
درصد افزایش حجم تردد داشــته ایم و مصرف 
روزانــه به طور میانگین ۱۷ تا ۲۰ میلیون لیتر 

بیشتر از دوره مشابه پارسال بوده است.

وی با اشاره به اینکه طبق گزارش روز جمعه 
اســتان ها مشخص شــد روال تأمین و توزیع 
سوخت در کشــور عادی است، گفت: تعدادی 
جایگاه عرضه ســوخت در تهران داشتیم که با 
ترافیک بیشــتری همراه بــود و برای حل این 
مشکل با دســتور معاون اول رئیس جمهوری، 
محدودیت سوختگیری با کارت سوخت جایگاه  
را متناسب با شرایط کاهش می دهیم تا مشکل 

حل شود.
وزیــر نفت افــزود: شــمار جایگاه های پر 
ترافیک حدود ۱۵ باب بوده که در مقایســه با 
مجموع چهار هزار و ۴۰۰ جایگاه در سراســر 
کشــور عددی بسیار ناچیز اســت.وی با بیان 
اینکه ســالانه یک میلیون و ۸۰۰ هزار خودرو 
به ناوگان حمل و نقل کشــور اضافه می شــود 
در حالی که خودروهای فرســوده از دور خارج 
نمی شــوند، گفــت: این موضوع نیــز افزایش 

مصرف بنزین را به دنبال دارد.
وی تأکید کرد: محدودیتی در اســتفاده از 
کارت سوخت شخصی وجود ندارد و در هر بار 
سوخت گیری می توان ۶۰ لیتر بنزین دریافت 
کرد، در ســفرهای مربوط بــه ایام اربعین هم 
محدودیتی وجود نــدارد و جایگاه های عرضه 

سوخت سیار هم پیش بینی شده است.
ثبت رکورد مصرف روزانه
 ۱۴۲ میلیون لیتر بنزین 

همچنین علــی اکبر نژادعلــی مدیرعامل 

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در 
بازدید محمد مخبر، معاون اول رئیس جمهوری 
و جواد اوجی، وزیر نفت از مرکز دیســپچینگ 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران و 
ارتباط با مناطق این شــرکت در سراسر کشور 
برای بررســی وضع تأمیــن و توزیع بنزین، با 
اشــاره به اینکه فعالیت های گسترده ای برای 
توزیع فرآورده های نفتی در حال انجام اســت، 
اعلام کرد: ۱۳ درصد رشــد مصرف داشتیم و 
میانگین مصرف بنزین امسال  به ۱۲۰ میلون 

لیتر در روز رسیده است. 
وی بــا بیان اینکه رکــورد بالاترین مصرف 
روزانه بنزین امسال به ۱۴۲ میلیون لیتر رسیده 
اســت، ادامه داد: جابه جایی و انتقال سوخت با 
توجه به افزایش مصرف کار ســختی بوده که 
برنامه ریزی ها به نحو احسن انجام شد و سوخت 

را به مجاری عرضه رساندیم. 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های 
 نفتی ایــران تأکید کــرد: در روزهــای اخیر 
رصدهــا و پایش هــای میدانــی در مناطق از 
جایگاه هــای عرضه ســوخت نشــان می دهد 
شــرایط تأمین و توزیع سوخت عادی است و 
شــایعات منتشرشده در رســانه های خارجی 
و معاند در ارتباط با سوخت رســانی دشــمنی 

آشکار است.
 نژادعلی گفت: سعی بر این است تا فرآیند 

سوخت رسانی به نحو مطلوب ادامه یابد.

آماده باش صددرصدی برای تامین و توزیع سوخت

سقف سوختگیری در ۱5 جایگاه سوخت تهران برداشته شد

خودرو

مدیــر واحد ارتباطات شــرکت کروز خبر داد:گاهی خودروســازان مجبور 
هستند برای کاهش هزینه تمام شده، قطعات را با کیفیت پایین تری سفارش 
دهند اما خط قرمز کروز حفظ کیفیت است و برخی قطعات کروز استانداردهای 
اروپایی را نیز بدســت آورده اند.به گزارش مردم سالاری آنلاین ،مجتبی نظری 
این اظهارات را در نشســت خبری در حاشــیه هجدهمین نمایشگاه قطعات 
خودرو با حضور مدیران و کارشناسان واحدهای تولیدی کروز بیان کرد.نظری 
در ادامــه با تاکید بــر اینکه جایگاه کروز در صنعت قطعه ســازی ایران قابل 
چشــم پوشی نیســت، گفت: کروز بالغ بر ۱۴ هزار نیروی مشغول به کار دارد 
که نمی توان از اهمیت این مجموعه در اشــتغالزایی چشم پوشی کرد. وی در 
همین رابطه یادآور شــد: کروز با سرعت خود را توسعه می دهد و اکنون با سه 
ســایت قطعه تولید می کند و این شــرکت قصد دارد در برنامه توسعه خود تا 
۷۰ درصد قطعات خودرو را داخلی ســازی کند.مدیر ارتباطات شرکت کروز، 
در رابطه با واحد خودکفایی افزود: در این نمایشــگاه گوشه ای از دستاوردهای 
واحد خودکفایی در ســال ۱۴۰۱ گزارش شده است. مدیر ارتباطات کروز در 

پاسخ به سوالی در خصوص افت کیفیت قطعات خودرویی گفت: با رشد بدهی 
خودروســازان به قطعه سازان و قیمت گذاری دســتوری، گاهی خودروسازان 
مجبور هســتند برای کاهش هزینه تمام شده، قطعات را با کیفیت پایین تری 
ســفارش دهند اما خط قرمز کروز حفظ کیفیت اســت و برخی قطعات کروز 
استانداردهای اروپایی را نیز بدست آورده اند.همچنین در ادامه این نشست امیر 
قریب، مدیریت فروش کروز پــلاس گفت: مصرف کننده نهایی تمایل دارد از 
قطعات اصلی استفاده کند و ما در کروز پلاس تامین کننده این نیاز مشتریان 
هســتیم. وی در پاسخ به ســوالی در خصوص چالش های صنعت تولید قطعه 
گفت: کروز به عنوان تولید کننده، در تامین مواد اولیه با مشــکلاتی دســت و 
پنجه نرم می کند. تمام زنجیره مواد اولیه در داخل کشــور تامین نمی شــود و 
ما بــه واردات محصول نیاز داریم.در همین رابطه می توان گفت کروز پلاس از 
مجموعه های کروز است که ماموریت تامین قطعات خدمات پس از فروش را بر 
عهده دارد.همچنین حمید حسین زاده، رئیس واحد تحقیق و نوآوری شرکت 
کروز گفت: شرکت کروز در تولید ایربگ، مالتی مدیا و طراحی رادار نقطه کور 

پیشــرفت های چشمگیری داشته است. وی در این رابطه افزود: کروز موفق به 
ســاخت مالتی مدیا سازگار با تلفن همراه سیستم اندروید و IOS شده است. 
همینطور رادارهای تشــخیص نقطه کور خودروها نیــز به مرحله قابل قبولی 
رســیده و به زودی وارد بازار خواهد شد.نورافشــار، مدیر فــروش ماد آریا در 
ادامه گفت: شرکت ماد آریا تولید کننده صندلی خودور است . وی در خصوص 
اهمیت داخلی ســازی صندلی خودرو گفت: صندلی خودرو از قطعات حساس 
است که رابطه مستقیم با میزان رضایتمندی و خشنودی مصرف کننده دارد. به 
همین دلیل خودروسازان با حساسیت زیادی با سازندگان صندلی وارد مذاکره 
می شــوند و حتی برخی خودروسازان صندلی را وارد می کنند.نور افشار یادآور 
شــد: اما شرکت ماد آریا جســارت ورود به این عرصه را داشت و اکنون تولید 
کننده صندلی خودروهای دیگنیتی، فیدلیتی و... اســت. وی در همین رابطه 
افزود: شــرکت کروز پروژه های خود را در سطح اســتانداردهای جهانی انجام 
می دهد.شرکت ماد آریا از جمله قطعه سازان موفق است که توانسته محصولات 
در تراز استانداردهای جهانی تولید کنند. محصولات این شرکت در خودروهای 
گروه بهمن به کار گرفته می شود.بنابر این گزارش،هجدهمین نمایشگاه قطعات 
خودرو از ۲۲ تا ۲۵ مرداد در محل دائمی نمایشگاه های تهران با حضور شرکت 

کروز در سالن ۳۵ برگزار شد.

در نشست خبری شرکت تولیدی کروز مطرح شد

برخی قطعات کروز استانداردهای اروپایی را به دست آورده اند 

چرا تولید و ساخت مسکن این قدر گران تمام می شود؟

مهاجرت به سازندگان مسکن رسید


